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افزایش نرخ ارز برای جبران کسری بودجه
جهان صنعت

این روزنامه  درباره دلایل گران شــدن دلار گزارش داد:  شــیب 
افزایشــی نرخ ارز در حالی هر روز بیشــتر می شود که بازار چشم به 

اجرایی شدن برجام از نیمه دوم دی ماه دوخته است.
صعود نرخ دلار به 3700 تومان در آســتانه اجرای برجام خلاف 
سیاست های تک نرخی شدن ارز و اقدامات بانک مرکزی است چرا که 
دولت یازدهم طی دو سال ابتدایی فعالیتش مانع نوسانات شدید ارز 
شده است اما حال با بهبود شرایط سیاسی و اقتصادی ورق برگشته 

و بازار ارز بر خلاف سیاست های اقتصادی دولت در حرکت است.
البته با نزدیک شــدن به پایان ســال و کاهش شدید درآمدهای 
نفتی، دولت امســال با کمبود شــدید منابع مواجه شده که همین 
موضوع شــائبه دستکاری نرخ ارز از سوی دولت برای جبران کسری 

بودجه را تقویت می کند.
بر همین اساس بازار ارز نخستین روز هفته جاری را با روند افزایشی 
شروع کرد؛ قیمت دلار در ساعات اولیه دیروز در بازار به 3700 تومان 

رسید اما در پایان معاملات در سطح 3۶۸۵ تومان معامله شد.
البته این بار اســتارت گرانی دلار همزمان با سال نو میلادی زده 
شد ولی ســیر پیش روی مدار نرخ ارز در بازار آزاد درحالی کماکان 
صعودی است که دولت و مردم و البته بازاری ها چشم به آغاز اجرایی 

شدن برجام از نیمه دوم دی ماه دوخته اند...
با این اوصاف نکته قابل تامل اختلاف دلار آزاد و دلار مصوب در 
بودجه بود، دولت در لایحه بودجه ســال آینده دلار 2997 تومان را 
به مجلســی ها پیشنهاد کرده ولی سوال اینجاست زمانی که دلار در 
بودجه با این قیمت پیشــنهاد شــده چرا باید ارز آزاد در مرز 3700 

تومان قیمت بخورد؟
هرچه اختلاف دلار آزاد و دلار مصوب در بودجه امســال )2۸۵0 
تومــان( افزایش یابد به ضرر مردم و به نفع دولت خواهد بود چراکه 
منافع حاصل از ایــن اختلاف قیمت به جیب دولت می رود. دلار در 
آخرین روز کاری هفته گذشته 3۶۸۵ تومان قیمت خورده و این یعنی 
اختلاف دلار آزاد با نرخ مصوب بودجه به ۸3۵ تومان رســیده است 
بنابراین اگر فرض بر این باشــد که بانک مرکزی در طول ســال 10 
میلیارد دلار ارز با نرخ آزاد بفروشد بیش از هشت هزار میلیارد تومان 

درآمد از محل مابه التفاوت نرخ ارز آزاد و بودجه ایجاد خواهد شد.
ورود سازمان بازرسي به پرونده تخلف روغن نباتي

جوان
جوان نوشت:  سازمان بازرسي کل کشور به تازگي به پرونده اخذ 
مابه التفــاوت از واردات روغن خام که مصوبــه آن را معاون اجرایي 
رئیس جمهور صادر کرده، ورود کرده و قرار است به تخلفات رخ داده 

در این باره رسیدگي کند...
حدود پنج ماه پیش بود که محمد شــریعتمداري، معاون اجرایي 
رئیس جمهور مصوبه اي از کارگروه کنترل بازار را براي اجرا ابلاغ کرد 
که اخذ مابه التفاوت 70 توماني از واردات روغن خام را مجاز مي دانست. 
براساس این ابلاغیه، هر فرد متقاضي ثبت  سفارش واردات براي روغن 
خام باید به ازاي هر کیلوگرم، 70 تومان را به دولت مي پرداخت اما از 
آنجا که مسئولیت تنظیم بازار این کالا از سوي دولت و وزارت جهاد 
کشاورزي به انجمن روغن نباتي محول شده بود، این مابه التفاوت هم 

مستقیم از سوي واردکنندگان به حساب این انجمن واریز مي شد.
این مصوبه در شــرایطي صادر شد که اخذ مابه التفاوت از واردات 
روغــن خام البته منوط به اخذ مصوبه از شــوراي اقتصاد شــده بود 
و براســاس آن، وزارت جهاد کشــاورزي مکلف شده بود درخواست 
دریافت مابه التفاوت 70 توماني از واردات روغن خام را به این شیوه، 
جهت تصویب به شــوراي اقتصاد ارائه کند، البته این ابلاغیه محمد 
شــریعتمداري، بند دیگري هم داشت که براساس آن، وزارت جهاد 
کشاورزي باید طي نامه اي به وزارت امور اقتصادي و دارایي، خواستار 
منظور کردن میزان مابه التفاوت دریافتي در هزینه ها از سوي سازمان 

امور مالیاتي هم مي شد...
  براســاس آمار انجمن دانه هاي روغني در شــش ماهه نخست 
امسال حدود ۵۶7 هزار و ۴01 تن انواع دانه روغني وارد کشور شده 
که با احتســاب کیلویي 1۵0 تومان در یک ســال به صورت تقریبي 
1۸0 میلیارد تومان به حساب انجمن روغن نباتي واریز مي شود. این 
در شرایطي است که روند واردات در شش ماهه دوم نیز مشابه نیمه 
نخســت امسال باشــد. اکنون این سؤال مطرح است که دلیل صدور 
مصوبه اخذ مابه التفاوت واردات از سوي معاون اجرایي رئیس جمهور 
چه بوده؟ آیا صنعتي که 9۵ درصد آن وابسته به واردات است و صرفاً 
۵ درصد توســط تولید داخل تأمین مي شود، نیاز به حمایت دارد یا 
اینکــه اهمیت صنعت روغن در دولت به نفع مصرف کننده اســت یا 

تولیدکنندگان و واردکنندگان؟....
اکنون افکار عمومي منتظر اعلام نتیجه بررســي عملکرد روغن 
نباتي از سوي ســازمان بازرسي است که قرار است طي هفته آینده 
تعیین تکلیف و اطلاع رساني شود. آیا سازمان بازرسی به وظیفه خود 
عمل خواهد کرد یا به دلیل منافعی که از این انجمن به دولت خواهد 

رسید سکوت خواهد کرد.
وام 25 میلیونی خودرو در جیب دلالان

ابتکار
این روزنامه اصلاح طلب درباره وام 2۵ میلیونی خودرو نوشت: وام 
2۵ میلیونی خودرو اگرچه انبارهای شرکت های خودرو سازی را خالی 
کرد اما نتوانست به رکود بازار و رونق تولید کمک موثری کند، بازاری 

که این روزها به جز رکود با پدیده جدیدتری نیز مواجه شده است.
خرید و فروش وکالتی خودروهای وام دار این روزها در بازار خودرو 
رونق گرفته است و دلالان با دریافت مبالغی، خودروهای وام دار را به 
صورت وکالتی خرید کرده و بعد از آن، به دلیل داشتن وام 2۵ میلیون 
تومانی یا از قبیل آن، خودرو را با ســود به گفته خودشان ۵00 هزار 

تا یک میلیون تومانی می فروشند....
بدون تردید بزرگ ترین خطری که خودروســازان کشــور را در 
دوران پس از تسهیلات تهدید می کرد، بازگشت رکود است. به اعتقاد 
کارشناسان، در حال حاضر آنچه سبب شده مشتریان به بازار خودرو 
برگردند، تســهیلات 2۵ میلیون تومانی است، بنابراین حالا که این 
محرک از بین رفته، عملا خیلی ها دیگر نمی توانند نســبت به خرید 
خودرو اقدام کنند. ارائه تسهیلات 2۵ میلیون تومانی نشان داد یکی 
از اصلی ترین مشکلات مشتریان بازار خودرو، کمبود نقدینگی است، 
که این کمبود به واســطه تســهیلات اخیر برطرف شد، اما حالا که 
تســهیلات موردنظر ته کشیده، دست خیلی ها باز هم از بازار خودرو 

کوتاه خواهد ماند...

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت سکه و ارز ) به تومان(
قیمت بازارنوع سکه

932۵00سکه تمام طرح جدید
930000سکه تمام طرح قدیم

۴7۴000نیم سکه
2۶3000ربع سکه

171000گرمی
9۵3۴0هر گرم طلای 1۸ عیار

نوع ارز
3۶73دلار
۴000یورو
۵۴20پوند

100۵درهم
127۵لیر ترکیه

عضو هیئت علمی دانشــگاه 
کارشــناس  و  طباطبایی  علامه 
برجســته اقتصاد و انرژی گفت: 
نفتی که  قراردادهای جدید  متن 
تهیه شده، بازگشت به گذشته و 
مربوط به پیش از ملی شدن صنعت 

نفت است.
مســعود درخشــان در برنامــه 
گفت وگوی ویژه خبری شــبکه دوم 
سیما درباره قراردادهای جدید نفتی 
اظهار داشــت: مهم  ترین اشکال متن 
قراردادهای جدیــد توجه نکردن به 
جایگاه علمی کشور، اقتصاد سیاسی 

نفت و آینده شرکت نفت است.
وی افــزود: متن قراردادهایی که 
تهیه شــده، بازگشــت به گذشته و 
مربوط به پیش از ملی شــدن صنعت 
نفت است. بر اســاس این قراردادها، 
شــرکت های نفتی بین المللی حضور 
بســیار بلندمدتی در کشور خواهند 
داشت و سهم قابل ملاحظه ای از مخزن 

را برداشت خواهند کرد.
درخشان اضافه کرد: پیامی که از 

شرکت نفت منتشر می شود، این است 
که ما نمی توانیم و دیگران باید بیایند 
و کارها را انجام دهند و این با اقتصاد 

مقاومتی مغایرت دارد.
به گزارش مهر، مسعود میرکاظمی 
وزیر نفت ســابق و عضو کمیســیون 
انرژی مجلس نیز در ادامه این گفت وگو 
اظهار داشت: فقط مصوبه هیئت دولت 
درباره چارچوب قراردادها به مجلس 
ارائه شــده و متن قــرارداد در اختیار 

مجلس قرار نگرفته است.
وی افزود: متن قرارداد در جذب 
سرمایه ها فقط 10 درصد نقش دارد 
و 90 درصــد باقیمانــده تشــویق ها 
و بســته های سیاســتی دولت برای 

سرمایه گذار است.
میرکاظمــی گفــت: ۴00 هزار 
میلیــارد تومان در مــدت کوتاه در 
کشور رشــد نقدینگی داشته ایم که 
باید پرســید چه میــزان از این مبلغ 
در افزایش ظرفیت تولید نفت کشور 

سرمایه گذاری شده است.
انرژی مجلس  عضو کمیســیون 

تصریح کــرد: در چارچوبی که دولت 
برای قراردادهای نفتی مشخص کرده 
است، کمیته مشترکی وجود دارد که 
اعضای آن به طور مساوی میان اعضای 
شرکت پیمانکار و کارفرما تقسیم شده 
است. وی اظهار داشت: این کمیته همه 
تصمیمــات را در زمینه قرارداد نفتی 
می گیرد و دولت برای بهره برداری از 
مخازن نفتی باید از شرکت سرمایه گذار 
اجازه بگیرد که این زیر ســوال بردن 

حاکمیت است.
میرکاظمی گفت: شــرکت نفت 

نباید با نظر صاحب نظران مقابله کند و 
باید متن قراردادهای نفتی را در اختیار 

کارشناسان قرار دهد. 
مهدی حســینی رئیــس کمیته 
بازنگری قراردادهای نفتی نیز در این 
برنامه گفت: هیئت دولت براســاس 
قراردادهای  چارچوب  قانونی  الزامات 
نفتی را ابلاغ کرده و فرمت قراردادها 
نیز به صورت لاتین نوشته شده است.
وی افزود: قراردادها براساس قانون 
محرمانه اســت اما همه متن آن را در 

همایش اخیر تهران ارائه کرده ایم.

رئیس کمیته بازنگری قراردادهای 
نفتی در پاسخ به اینکه برخی می گویند 
مانند  نفتــی  جدیــد  قراردادهــای 
قراردادهای پیش از ملی شدن صنعت 
نفت و دوران مصدق اســت، افزود: در 
آن زمان شرکت های نفتی حضور ۴0 
تا 70 ساله در کشور داشتند و مناطق 

بسیاری در اختیار آنها قرار داشت.
وی ادامــه داد: مالکیت و اجرا با 
آن شرکت ها بود و دولت فقط امتیاز 
می داد و 1۶ درصد از مخازن ســهم 

می برد.
حسینی با بیان اینکه قراردادهای 
نفتــی دنیــا امتیازی، مشــارکتی و 
خدماتی اســت، اظهار داشت: شرکت 
نفت اکنــون قراردادهای خدماتی را 
انتخاب کرده است،  زیرا در آن مالکیت، 
نظارت و حاکمیت با دولت است و در 

اجرا نیز با پیمانکار مشارکت دارد.
وی افزود: در این قراردادها دولت 
را پرداخت  فقط دســتمزد پیمانکار 
می کنــد و بزرگ تریــن تکلیف برای 

شرکت نفت حفظ مخزن است.

حسینی خاطرنشان کرد: براساس 
بنــد 1۴ اقتصــاد مقاومتــی درباره 
افزایش و تولیــد ظرفیت نفت و گاز 
به ایــن تکلیف قانونی عمل می کنیم 
و ظرفیت های داخلی را به مشــارکت 

می گذاریم. 
گفتنی است وزارت نفت در حالی 
قراردادهای جدید نفتی را به تصویب 
دولت رسانده و ضمن محرمانه کردن 
قرارداد، اجرای آن را بی نیاز از تصویب 
مجلس اعــلام کرده که با بررســی 
کارشناسان چندین ایراد اساسی قانونی 
بر آن وارد است و از همه مهمتر اینکه 
انفال کشور را تقدیم بیگانگان می کند.

به گزارش تسنیم، آلیس دروری 
یک تحلیلگر استرالیایی نیز با اشاره به 
اهمیت قراردادهای نفتی ایران نوشته 
است: ســاز و کاری برای بررسی این 
قراردادها در مجلس ایران پیش بینی 
نشده و باید پرسید چرا باید یک سند 
حقوقــی لازم الاجرا با چنین اهمیتی 
خارج از ساز و کارهای نظارتی مجلس 

ایران قرار گیرد.

پروفسور درخشان هشدار داد

کشور با قراردادهای جدید نفتی به قبل از ملی شدن صنعت نفت بازمی گردد

در حالی که بیژن زنگنه 
چند روز پیش مدعی شده 
برای  برنامه ای  بود دولــت 
روز  نــدارد،  بنزین  گرانی 
گذشــته اظهار داشت: در 
طرح رتبه بندی جایگاه های 
بنزیــن رقم بیشــتری از 

مشتری دریافت می شود.
هنوز یک هفته از ســخنان 
زنگنــه در جمع خبرنگاران که 
دربــاره آغاز طرح برندســازی 
و  جایگاه های عرضه ســوخت 
آزادســازی قیمت بنزین گفته 
بــود: دولــت برنامــه ای برای 
آزادســازی نرخ بنزیــن ندارد، 
نگذشــت که وزیر نفت در یک 
چرخش قابل توجه از افزایش در 
رقم فروش بنزین در جایگاه ها 

خبر داد.
رتبه بندی  طرح  درباره  وی 
جایگاه های ســوخت گفت: اگر 
دولت این طــرح را تایید کند 
انجــام می دهیم، اما هنوز فقط 
در حد طرح است و در نیمه اول 

سال 139۵ نیز اجرا نمی شود.
وزیر نفت با تاکید بر این که 
قرار نیست طی این طرح بنزین 
تک نرخی یا آزاد شود، ادامه داد: 
تنها جایگاه ها بر اساس خدمات 
بیشتری که ارائه می دهند رقم 

کمــی در حد چند ده تومان از 
مشتری می گیرند، اما ما آنها را 
ناچار به استفاده از این خدمات 

نمی کنیم.
به گزارش ایسنا، زنگنه که در 
حاشیه مراسم امضای تفاهم نامه 
با دانشگاه ها و مراکز دانش بنیان 
صحبــت می کرد، ادامــه داد: 
طرحی که در این تفاهم نامه به 
امضا رســید و من فکر می کنم 
زودتر از همه به نتیجه برســد 

طرح تولید کاتالیز است.
زنگنه در پاسخ به این سوال 
که آیا ایران همچنان بر تصمیم 
خود برای افزایــش ۵00 هزار 
بشــکه ای صادرات نفت خام به 
محض برداشته شدن تحریم ها 
پابرجا اســت، اظهار داشت: ما 
قطعا به دنبال خراب کردن بازار 
نیستیم، اما قطعا به دنبال پس 
گرفتن سهم مان در بازار هستیم.

معــاون وزیر نفــت نیز با 
تاکید بر اینکه طرح برندسازی 
جایگاه ها با هدف افزایش کیفیت 
خدمــات، نه قیمت اســت به 
تسنیم گفت: کیفیت فرآورده ها 
نیز بر اســاس اســتانداردهای 
مصوب کشــور توسط شرکت 
ملی پالایش و پخش در 3 سطح 
با اکتــان ۸7، بنزین  معمولی 

یورو۴ با اکتان 91 و بنزین سوپر 
با اکتان 9۵ تضمین می شود.

عباس کاظمی با بیان اینکه 
جایگاه داران همیشه از وضعیت 
کارمزدهای پرداختی و سوددهی 
خود ناراضی هستند ادامه داد: 
هم اکنون چهار هزار جایگاه تک 
مالکیتی در کشور وجود دارد که 
فعالیت آنها تحت نام یک برند 
منجر به بهبود کیفیت خدمات 
جایگاه ها خواهد شــد. اینگونه 
در صورتی که مشتریان نسبت 
بــه خدمات و کمیت و کیفیت 
اعتراض  سوخت عرضه شــده 
داشته باشند، شرکت ملی پخش 
به راحتی می تواند با صاحب برند 

برخورد کند.
مدیرعامــل شــرکت ملی 
پالایش و پخش در پاسخ به این 
سوال که جایگاه دار بابت کدام 
خدمات از مشــتریان هزینه ای 
اضافه بر قیمت بنزین دریافت 
می کند؟ توضیــح داد: در حال 
حاضر مردم مجبور هستند برای 
سوختگیری مسافت های طولانی 
را طی کنند تا به جایگاه سوخت 
برسند. این گلایه بارها از سوی 

مردم مطرح شده است.
معاون وزیر نفت در پاســخ 
به این ســوال که آیا این طرح 

موجب ایجــاد صف در جایگاه 
درجه ســه به دلیل ارزان بودن 
نمی شود  هزینه ســوختگیری 
گفت: قطعا با اجرای این طرح 
شــاهد صف هــای طولانی در 
برخی از جایگاه ها نخواهد شد؛ 
چون مردم حاضر نیستند، هشت 
کیلومتر رانندگــی کنند تا به 

جایگاه درجه برسند.
اینکه  اظهــار  بــا  کاظمی 
هزینه هــای مصرف کننــده بر 
اساس انتخاب جایگاه دار- درجه 
یک تا ســه- و مقــدار مصرف 
تعیین می شــود گفت: در حال 
حاضــر دولــت ایــن هزینه را 

پرداخت می کند.
وی با تاکید بر اینکه هزینه 
جایگاه های  حق العمــل کاری 
ســوخت بسیار کم است گفت: 
پیشنهاد شــرکت ملی پالایش 
و پخش این اســت که هزینه 
ســوخت گیری هر لیتر بنزین 
در جایگاه هــای درجه »یک« 
پنج درصد قیمت بنزین مصوب 
باشد؛ این رقم برای جایگاه های 
درجه »دو« و »سه«، به ترتیب 
سه و دو درصد است. البته این 
تنها یک پیشنهاد است و تاکنون 
رقمی در ایــن زمینه تصویب 

نشده است.

گفت:  اقتصــاددان  یــک 
سیاستهای اقتصادی کشور لیبرال 

سرمایه داری است.
ابراهیم رزاقی در ابتدای سخنان 
خــود به ارائه آمار از بیکاران پرداخت 
و اظهار داشت: بیکاران عمده کشور را 
تنها فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل 
نمی دهند، طبق گفته مسئولان دولتی 
تعــداد بیکاران بیش از 3 میلیون نفر 
است که این آمار با توجه به معیارهای 

آمریکایی اعلام شده است.
فرهنــگ  در  کار  افــزود:  وی 
ســرمایه داری این تعریف را دارد که 
به ازای آن سود و مفهوم مادی داشته 
باشــد و کاری که در برابر آن سودی 
نباشد را نمی توان شغل و یک فعالیت 

کاری تلقی کرد.
ایــن اقتصاددان گفت: در ســال 
133۵، حــدود ۵3 درصــد از مردم 
ایران شاغل بودند که اگر همان معیار 
را استفاده کنیم، هم اکنون 33 درصد 
از مردم ایران بیکارند؛ با محاســبات 
دقیق قطعــاً 1۵ میلیون ایرانی بیکار 

خواهند بود.
وی معتقد اســت از زمان دولت 
هاشــمی رفســنجانی تاکنون مبانی 
ارزشــی و یا ایدئولوژی یا جهان بینی 
متناسب با قانون اساسی و اندیشه های 
امام خمینی)ره( نبوده و اقتصاد ایران 

لیبرالی است.
وی تأکیــد کــرد: از زمان دولت 

هاشمی رفسنجانی هزار و 300 میلیارد 
دلار در اقتصاد ایران هزینه شده است 
که طبق ضوابط سازمان بین المللی کار 
باید به ازای هر 10 هزار دلار، یک شغل 

ایجاد می شد.
رزاقی افــزود: با احتســاب رقم 
تاکنون  بایــد  دلار،  1300میلیــارد 
130میلیون شــغل ایجاد می شد که 
تنها 13 میلیون شغل ایجاد شده است 
و به جرأت می توان گفت یک سوم آن 
دلالی و اقدامات واسطه ای در اقتصاد 
اســت. وی با تأکیدبــر اینکه اقتصاد 
وسیله اســت، نه هدف، تصریح کرد: 
نکته دیگر اینکه امام)ره( در وصیت نامه 
مفهوم توســعه را تعریف می کند که 
و  خودشناسی، خودکفایی  از  عبارتند 

بعد استقلال در تمام ابعاد.
این استاد دانشگاه تأکید کرد: در 
ایران به خودشناسی امکان ندادیم و 
در خودکفایی هم ۶0 درصد محصولات 
مصرفی، وارداتی شده است و استقلال 
هم غیر از حضور نظامی مابقی موارد از 
جمله سیاست خارجی کشورمان دچار 

خدشه شده است.
رزاقی افزود: احمدی نژاد به اندازه 
دولت هاشــمی رفسنجانی و خاتمی، 
پول به دست آورد، اما در همان راهی 
هزینه کرد که دولت های سابق خرج 
کرده بودند و بیشترین صدمه از نظر 
مقدار پول کــه اقتصاد ایران را تحت 

تأثیر قرار دهد، انجام داده است.

وی همچنیــن معتقد اســت که 
هرگونــه اظهارنظــر و تحلیل درباره 
اقتصــاد ایران بــدون در نظر گرفتن 
مبانی حضرت امام)ره(، یک اشــکال 
عمــده دارد؛ چرا که در ناشناســی و 
نبود ایــن مبانــی و ایدئولوژی همه 
اقتصاد مقاومتی را همان گونه که خود 

می پسندند، تعریف می کنند.
این اقتصــاددان با تعریف اقتصاد 
مقاومتی، گفت: اقتصاد مقاومتی یعنی 
ایجاد استقلال با یک مبانی ارزشی و 
قطعاً این مبانی با سرمایه داری دیگر 

کشورها تفاوت دارد.
وی ادامــه داد: ایــن همه نقد و 
کارشناســی در اقتصاد انجام شد، اما 
در نهایت به خودروســازان تسهیلات 
پرداخت می شــود تــا از رکود خارج 
اینکه نــرخ خوراک  شــویم! مثــلًا 
مواردی  یابــد،  کاهش  پتروشــیمی 
اســت که به کلیت اقتصاد ایران هیچ 

ارتباطی نــدارد. رزاقــی گفت: همه 
مسئولان واقع بینی دارند، اما در عمل 
کسی همان واقعیت را اجرا نمی کند 
کــه نتیجه آن عدم انگیزه کافی برای 
ایجاد اشتغال توسط کارآفرینان است.
این اقتصاددان با بیان اینکه دولت 
بزرگ تریــن اهرم های اقتصادی را در 
دســت دارد، گفت: با این وجود برای 
ایجاد اشــتغال پایدار با تقویت مراکز 
تولیدی و اقتصادی تلاشی نشده است.
وی با تأکید بر اینکه نرخ دلارهای 
بدون زحمت ناشی از فروش نفت خام 
در کشور ارزان تعیین شده است، افزود: 
در این شــرایط که توجهی به تولید 
داخل نمی شود هر کالایی که از خارج 
به داخل کشور وارد می کنیم، به دلیل 
عدم رقابت پذیری، امکان تولید ندارد.

رزاقی افزود: تولیدکنندگان هم با 
آن دلارهــای ارزان قیمت،  مواد اولیه 
ماشــین آلات و ابزار مورد نیاز تولید 

وارد می کننــد که آن هم به نام تولید 
داخل تمام می شود.

وی اقتصــاد ایران را پوشــالی و 
مصرفی با استفاده از تولیدات خارجی 
توصیف کردو گفــت: در این اقتصاد 
به درآمدهای  دولت ها همواره متکی 
نفتی عمل کرده اند. در حالی که دولت 
برخلاف نظام های سرمایه داری، نیازها 

را از محل مالیات وصول نمی کند.
این استاد اقتصاد خاطرنشان کرد: 
همواره دولت برای تأمین هزینه های 
بودجه عمومی کشــور، به آسان ترین 
راه یعنی همان فروش نفت خام، روی 
آورده است؛ در این نظام اقتصادی اگر 
غول هــای اقتصادی و افــراد با رابطه 
مالیات ندهنــد، طبقات بالای جامعه 
بیشترین بهره را از محل فروش نفت 

خام خواهند برد.
به گفته رزاقی در کشــورهای با 
نظام سرمایه داری، اگر ثروت افزایش 
یابد، باید در نظام  مالیاتی بیشــترین 
مالیات پرداخت شــود؛ در این نظام 
طوری عمل می کننــد که مالیات به 
عنوان یک سرمایه ملی و عمومی، به 
ســمت تولید تزریق شود و از طرفی 
شرایطی را به وجود می آورند که تولید 

با تورم صفر و یا پایین، انجام شود.
استاد اقتصاد دانشگاه ادامه داد: در 
این سیستم دیگر نیازی به فروش مواد 
خام نخواهد بود؛ چرا که تبدیل آن به 
مواد ســاختنی و ایجاد ارزش افزوده 

در آن منجر بــه افزایش ثروت برای 
کارآفرینان آنان خواهد شد.

وی افزود: اما در ایران تمام تلاش 
مسئولان و هم و غم آنان فروش مواد 
خام است؛ متأسفانه این در شرایطی 
است که مواد خام به بهایی ارزان قیمت 
صادر می شــود و از طرفی واردات با 
هزینه های گزاف وارد کشور شده اند. 
بــه عبارتی دیگــر در توزیع و دلالی 

سودهای کلانی نهفته می شود.
رزاقــی در ادامه ســخنان خود 
سیاســت های اقتصــادی ایــران را 
برخلاف جهان بینی بنیانگذار جمهوری 
اســلامی ایران توصیف کرد و گفت: 
این سرمایه داری لیبرالی است؛ نکته 
مهم در ایران این اســت که مواد خام 
می فروشیم و کالای ساخته شده وارد 
این یعنی دقیقاً خواســته  می کنیم. 
کشورهای صنعتی که با ماشین آلات 
پیشــرفته و غول پیکــر کار می کنند 
و انرژی شــان را مــا تأمین می کنیم، 
فروش مواد خام همان خواســته آنان 

خواهد بود.
وی افزود: چــه زمانی که قیمت 
نفــت 1۴0 دلار بود و چه هم اکنون 
که قیمت آن به کمتر از نصف رسیده، 
باز هم آمار واردات بیش از 7۵ میلیارد 
دلار اعلام می شود که ۵۴ میلیارد دلار 
آن صرف کالا و خدمات و 7/۵ میلیارد 
دلار به واسطه خروج ایرانی ها هزینه 

شده است.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت گفت: کالاهای اساسی و مواد اولیه 
کالاهای تولیدی کماکان در سال آینده از ارز مبادله ای استفاده می کنند.

به گزارش ایسنا، ولی الله افخمی راد دیروز در حاشیه همایش تخصصی حمل 
و نقل صادراتی و در جمع خبرنگاران با اشــاره به مصوبه هیئت وزیران در مورد 
تعداد طبقات تعرفه ای گفت: طبقات تعرفه ای در سال آینده از 10 به هشت طبقه 
کاهش می یابد و مواد اولیه تولید و کالاهای اساسی همچنان ارز مبادله ای می گیرند.

به گفته وی، طبق این مصوبه تعیین تعرفه، مشــابه سال های گذشته است 
و اگر کالایی در داخل تولید شــود برای واردات کالاهای مشــابه افزایش تعرفه 
خواهیم داشــت که البته این زمان بر اســت تا زمانی که ثبات در تولید کالاهای 
داخلی ایجاد شود و به مرور این تعرفه کاهش یابد. معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با بیان این که کاهش تعداد طبقات تعرفه ای موجب ایجاد شرایط مناسب 
برای واردات می شــود، در مورد آخرین آمار صادرات نیز اظهار کرد: طی 9 ماهه 
گذشته 32 میلیارد دلار صادرات غیرنفتی داشتیم و در مقابل واردات 31 میلیارد 
و 200 میلیون دلار بود و همچنان تراز تجاری به نفع صادرات مثبت است.رئیس 
کل سازمان توسعه تجارت همچنین درباره کاهش صادرات در کشور توضیح داد: 
اگرچه آمار کلی صادرات غیرنفتی 11 درصد کاهش داشته است اما در مقابل با 

کاهش 22 درصدی در واردات نسبت به مدت مشابه سال گذشته روبرو بودیم.
افخمــی راد در عین حال بیان کرد: بیشــتر کاهش حجم صادرات مربوط به 
کاهش ۴2درصدی میعانات بوده اما صادرات غیرنفتی پنج درصد رشد داشته است.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت هزینه حمل و نقل کالاهای صادراتی ایران 
را دو برابر کشــورهای صنعتی اعلام کرد و ادامــه داد: توان عملیاتی بنادر ایران 
یک چهارم امارات اســت. معضل دیگر ما ضعف ناوگان حمل و نقل داخلی است. 

شرکت های حمل و نقل باید کامیون ها را ارتقای کیفیت بدهند.
وی ترانزیت هوایی کشور را ضعیف دانست و افزود: در بخش ترانزیت جاده ای، 

کشورمان از امکان خوبی برخوردار است.

سرویس اقتصادی-
به اعتقاد کارشناسان حوزه غذا و کشاورزی، یکی از دلایل اساسی 
تحقق نیافتن خودکفایی در اقلام راهبردی، فقدان اصل »مدیریت واحد 
- پاسخگویی واحد« در زنجیره تولید تا مصرف محصولات غذایی است؛ به 
گونه ای که امکان فرار از مسئولیت به حداقل رسیده و اختیارات لازم جهت 
خودکفایی در اختیار متولی کشاورزی )وزیر جهاد کشاورزی( قرار گیرد.
پس از اجرای قانون »تمرکز وظایف و اختیارات بخش کشــاورزی در وزارت 
جهاد کشاورزی« مدیریت بازار کشاورزی به مدیر تولید کشاورزی سپرده شد تا در 
سطح وزارتخانه ها، اراده قوی تری در برابر واردات غیرمنطقی و بی رویه محصولات 
کشاورزی شکل بگیرد و موجبات رونق تولید داخلی مهیا شود. در این میان وزارت 
جهاد کشاورزی در برابر واردات انبوه اقلامی همچون شکر خام، روغن نباتی، میوه 
شب عید و غیره ایستاد. در ادامه فشارهای واردکنندگان، لایحه ای به مجلس ارائه 
شد که طبق آن قرار بود وزارت بازرگانی مجدداً احیاء شود که با مخالفت دولت 
مواجه شد. پس از آن در تبصره 9 برنامه ششم توسعه انتزاع بازرگانی کشاورزی از 

وزارت جهاد کشاورزی پیگیری شد که آن هم راه به جایی نبرد.
رئیس کمیســیون کشــاورزی مجلس درباره  لابی گری واردکنندگان برای 
انتزاع حوزه بازرگانی کشاورزی از وزارت جهاد کشاورزی به کیهان گفت: در بین 
واردکنندگان این بحث ها وجود دارد؛ یک روز طرح تشکیل دوباره وزارت بازرگانی 
را مطرح می کنند که عقب گردی برای مجلس است. وقتی دیدند حرفشان خلاف 
برنامه پنجم و کوچک سازی دولت است، می گویند باید وظایف بازرگانی به وزارت 
اقتصاد برود. من اعتقاد دارم اگر مجدداً بخش تجارت کشــاورزی از وزارت جهاد 
کشــاورزی جدا شود، بی شک ما یک انحراف بزرگی را در اقتصاد و توسعه کشور 
به وجود آورده ایم. در این صورت همین داشته ها را هم از دست می دهیم. این ها 

دنبال بهانه ای بودند؛
عباس رجایی تأکید کرد: این افراد تمام فرامین رهبری در حوزه مقابله با واردات 
بی رویه و حمایت از تولید را فراموش کردند. همین که رهبر انقلاب طرح سؤالی 
در مورد منطق تشکیل وزارت صنعت، معدن و تجارت داشتند، این موضوع را به 
تمرکز وظایف و اختیارات کشاورزی ربط دادند و گفتند باید بازرگانی کشاورزی 
منتزع شود! جالب اینکه در همان جلسه هیئت دولت، مقام معظم رهبری از وزیر 
جهاد کشــاورزی مقابله با واردات بی منطق را مطالبه کردند که مؤید مسئولیت 
مدیر کشاورزی نسبت به وظایف بازرگانی کشاورزی است. اخیراً دولت مطرح کرده 
می خواهــد بخش های بازرگانی را به وزارت اقتصاد منتقل کند، این دیگر بدتر از 
سابق است، زیرا وزارت صمت )صنعت، معدن، تجارت( تجربه مدیریت تولید صنعتی 
داشــته و با مسائل کشاورزی بیگانه بوده است. از سوی دیگر بازرگانی کشاورزی 
را می خواهند جایی بفرستند که اصلًا مسائل تولید را نمی فهمد جز اینکه مالیاتی 

از تولیدکننده صنعتی می گرفته است.
تأمین امنیت غذایی از مسیر واردات انبوه!

وی با اعلام اینکه مسئولان کشور تأمین امنیت غذایی را از مسیر واردات انبوه 
امکان پذیر می دانند، افزود: کشور ما به لحاظ ساختار تاریخی  که بوده، راحت ترین 
کار واردات اســت. همیشه برای حل هر مسئله، صورت مسئله را با واردات پاک 
می کردند. واردات در کشــاورزی بر خلاف بخش هــای دیگر، چون حجم بالایی 
دارد، سود بالا و در نهایت رانت لذت بخشی ایجاد می کند. یک بار من در مجلس 
گفتم اگر به ازای هر تنی که وارد می شود، 1 دلار در جیب برود، 7 میلیارد دلار 
می شود، که مطمئناً عدد و رقم ها بیش از این هاست. کسی که واردات 7 میلیون 
تنی می کند، اگر حداقل 7 میلیارد دلار گیرش بیاید، دیگر دلش نمی خواهد در 
کشور خودکفایی صورت گیرد. وقتی شما 3 میلیون تن شکر با نرخ 300 تومان 
وارد  کنید، درحالی که نرخ شکر در کشور 700 باشد مطمئناً روی هر کیلو شکر 
وارداتی 300 سود خالص کرده اید. با یک ضرب و تقسیم ساده سود شما از واردات 
شــکر چیزی حدود 900 میلیارد تومان است! حالا به این موضوع ارزهای دولتی 
و رانت های ایجادشــده از آن را هم اضافه کنید. برخی افراد معلوم الحال، دانسته 
یا ندانســته با اظهار نظرهای خود، آب به آسیاب واردات می ریزند؛ مثلًا اینگونه 
وانمود می کنند که امنیت غذایی را می شود از مسیر واردات انبوه تأمین کرد! در 
حالیکه در اغلب کشورهای توسعه یافته، واردات تنها یک ابزار تنظیم گر بازار است 
نه یک مسیر مطمئن برای تأمین کالاهای اساسی؛ به خصوص برای کشور ایران 

که در طول تاریخ همیشه مورد طمع قدرتهای جهانی بوده است.
تفکیک مدیریت کشاورزی از بازرگانی

مانع بزرگ خودکفایی
رجایی درمورد ناتوانی سیاســت گذاران حوزه غــذا در جلوگیری از واردات 
بی منطق تصریح کرد: وقتی مجلس در این موضوع ورود می کرد، نمی دانست باید 
از چه وزیری این چالش بنیادین را سؤال کند. طوری مسئولیت بین وزرا پخش 
شــده بود که نمی شد کسی را مقصر این وضعیت دانست. تناسبی بین وظایف و 
اختیارات نبود؛ متولی کشاورزی ابزار تنظیم گری بخش را نداشت؛ وزیر بازرگانی 
هم خود را مسئول بخش کشاورزی نمی دانست! وزیر جهاد کشاورزی که به مجلس 
می آمد، خودش گلایه مند از واردات بود، وزیر بازرگانی هم که مجوز واردات می داد، 
از وضعیت تولید بی خبر بود و به آمار وزارت جهاد کشــاورزی اعتماد نداشت. در 
هیئت دولت ها وزیر کشاورزی همیشه بر منع واردات اصرار داشت و وزیر بازرگانی 
هم کنترل بازار را در گروی پرُ بودن انبارها به روش واردات که اختیار آن را داشت، 
می دانست. بنابراین هیچ وزیری مأموریت هماهنگی تولید و بازرگانی را نداشت و 

این وسط چوب ناهماهنگی را کشاورز و مصرف کننده می خوردند. 
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس، راهکار مجلس را در این حوزه، واگذاری 
مدیریت بازار کشاورزی به مدیران کشاورزی دانست و خاطرنشان کرد: ابتدا گفتیم 
برای اینکه اختلال واردات در روند تولید کم شود، اختیار تعرفه و ابزار تعرفه را به  
وزارت جهاد کشاورزی بدهیم. وارداتچی ها انواع و اقسام بازی ها را در آوردند تا این 
قانون را دور بزنند و زدند. دیدیم با این تشتت مدیریتی به جایی نمی رسیم. به این 
جمع بندی رسیدیم که اگر ما بخواهیم در محصولات راهبردی خودکفا شویم باید 
بازار محصولات و نهاده های کشاورزی را کاملًا در اختیار متولی کشاورزی بگذاریم. 
این بحث را تحت عنوان قانون »تمرکز وظایف و اختیارات بخش کشــاورزی در 
وزارت جهاد کشــاورزی« ارائه کردیم. بازار هم یکی از مؤلفه های مدیریت تولید 
است که باید در اختیار مدیر تولید قرار گیرد. اصل مدیریت واحد تولید و بازار به 
خصوص در کشاورزی که از یک سو تولیدکنندگان خرد دارد که قدرت چانه زنی 

ندارند و از سوی دیگر واردکنندگان بزرگ و قدرتمندی دارد، امری لازم است.

رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران گفت: افرادی که 
اقدام  برای دریافت تسهیلات صندوق صنایع کوچک 

کرده اند به دلیل دوندگی زیاد، منصرف شده اند.
ســیدمهدی میرمهدی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، 
با اشــاره به بسته دولت برای خروج از رکود و ارائه تسهیلات 
به تولیدکنندگان، اظهار داشــت: طبق اعلام وزارت صنعت، با 
توجه به نقش کلیدی صنایع کوچک در توســعه اقتصادی و 
اجتماعی کشور، مقرر شده که صندوق ضمانت سرمایه گذاری 
صنایع کوچک تا سقف 30 میلیارد ریال در هر ضمانت نامه از 
طریق 31 نمایندگی فعال استانی برای تسهیل تولید تسهیلات 

پرداخت کند.
رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران افزود: این بخشــنامه 
توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت به اتاق اصناف ابلاغ و به 
وسیله اتحادیه ها به اعضا و واحدهای صنفی اعلام شده است.

میرمهدی با اشــاره به اینکه قرار اســت این تسهیلات به 
شــرکت های کوچک تولیدی نیازمند حمایت پرداخت شود، 
گفت: به گفته افرادی که برای دریافت این تســهیلات اقدام 
کرده انــد دوندگی روند فعلی آن قدر زیاد اســت که متقاضی 

منصرف می شود.
وی تصریح کرد: به گفته متقاضیان روند دریافت تسهیلات 
بسیار هزینه بر و وقت گیر است و تامین منابع مورد نیاز می تواند 
از بازار غیررسمی راحت تر از اخذ تسهیلات به این روش باشد.
رئیس اتحادیه فناوران رایانــه تهران گفت: فعالانی که از 
طریق اتحادیه برای دریافت این تسهیلات مراجعه می  کردند 

گلایه مند هستند که این اطلاعیه فایده ای ندارد.

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس در گفتگو با کیهان:
چوب جدایی مدیریت کشاورزی
 از بازرگانی را مردم می خورند

دانشگاه  علمی  هیئت  عضو 
دولت  گفت:  طباطبایــی  علامه 
مشکلی برای پرداخت یارانه نقدی 
به مردم را ندارد، فقط بهانه تراشی 

می کند.
جمشید پژویان اقتصاددان و عضو 
هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی 
در گفت وگــو با »نســیم آنلاین« در 
خصوص ادعــای دولتمردان یازدهم 
درباره عدم توانایی در پرداخت یارانه  
نقدی اظهار کرد: توجیه دولتمردان در 
خصوص نداشتن منابع برای پرداختن 
یارانه نقدی بیهوده است، زیرا قرار بر 
این بوده که دولت منابع پرداخت یارانه 
نقــدی به مــردم را از طریق افزایش 

قیمت حامل های انرژی تامین کند.
وی تصریــح کرد: در حال حاضر 

دولت یازدهم از زمــان آغاز فعالیت 
خود، دو بار قیمت حامل های انرژی 
را افزایش داده اما متاســفانه نه تنها 
به یارانه نقدی اضافه نکرده بلکه برای 
پرداخت همین یارانه هم اظهار ناتوانی 
می کند و یا تعابیر عجیب عزا گرفتن و 
شب مصیبت دولت را به کار می برد.

پژویــان گفــت: افزایش قیمت 
حامل های انرژی قیمت ها را به سمت 
واقعی شدن ســوق می دهد و باعث 
می شــود که الگوی مصــرف اصلاح 
شده و تولید ملی مورد حمایت جدی 
دولت قرار گیرد. در دولت قبل برای 
اینکه گروهی از مردم از افزایش قیمت 
حامل های انرژی آسیب  نبینند، بخشی 
از آن بــه عنوان یارانه نقدی به مردم 

پرداخت شد.

وی افزود: اگر به ردیف های بودجه 
در دو سال فعالیت دولت یازدهم نگاه 
کنید متوجه می شوید که منابع حاصل 
از افزایش قیمت حامل های انرژی به 
بخش های دیگر تخصیص پیدا می کند.

کرد:  خاطرنشان  اقتصاددان  این 
وقتی دولت بخش قابــل توجهی از 
درآمدهــای حاصل از افزایش قیمت 
حامل هــای انرژی را صــرف بودجه 
بخش های دیگر مانند حوزه  بهداشت 
و درمان می کند، معلوم اســت که در 
پرداخت یارانه نقدی به مردم با مشکل 

روبه رو می شود.
پژویان با بیان این مطلب که حذف 
ثروتمنــدان از پرداخــت یارانه بازی 
است که دولت آغاز کرده گفت: دولت 
توانایی شناسایی و حذف ثروتمندان 

را ندارد. متاسفانه دولت ابزار شناسایی 
ثروتمنــدان را هم به وجود نیاورده و 
عزمی هم برای ایجاد این ابزار ندارد.

وی بیان کرد: حذف ثروتمندان 
هم در دولت قبل و هم در این دولت 
بود، ولی متاســفانه دولت  عملیاتی 
یازدهــم با نفوذ ثروتمنــدان مالیات 
بر مجموع درآمد که پایه شناســایی 
ثروتمنــدان بــود را از قانون جدید 
مالیاتی خارج کرد تا امکان شناسایی 

ثروتمندان بسیار سخت شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه علامه 
طباطبایــی با انتقــاد از نحوه حذف 
یارانه ثروتمنــدان در دولت یازدهم 
گفت: متاسفانه دولت یازدهم در این 
مدت بارها عده ای را از دریافت یارانه 
به ناحق محــروم کرده و بعد مجددا 

آن ها را به لیست یارانه بگیران اضافه 
کرد. من خودم شاهد شکایت کسانی 
بودم که شــغل خدمتکاری داشتند 
ولی دولت یازدهم یارانه آن ها را قطع 
کرده بود. این نشان می دهد که دولت 
توانایی حــذف ثروتمندان از دریافت 

یارانه را ندارد.
پژویــان تصریح کــرد: در حذف 
یارانه ثروتمندان انتظار از دولت این 
است که مرتکب خطاهای نوع اول و 
دوم نشود، یعنی کسانی که مستحق 
دریافت هســتند از زیر چتر حمایتی 
دولت بیرون نمانند و کسانی هم که 
اســتحقاق دریافت یارانه را ندارند به 

راحتی حذف شوند.
وی افزود: متاسفانه دولت یازدهم 
تنها توانسته یارانه اقشاری از جامعه 

مانند پزشکان و قضات را حذف کند 
که افراد فعالی در جامعه هســتند و 
برای کشــور ارزش افزوده به همراه 

می آورند.
این اقتصاددان با اشــاره به ثابت 
مانــدن مبلغ یارانه نقــدی در دولت 
روحانی گفت: دولــت یازدهم حتما 
باید به رقم یارانه نقدی اضافه می کرد 
و یک نظام تامین اجتماعی جامع در 
کشور ایجاد می کرد که مجبور نباشد 

تا ابد به مردم یارانه بدهد.
پژویان خاطرنشــان کرد: این که 
دولت منابع حاصل از افزایش قیمت 
حامل های انرژی را صرف امور دیگری 
می کنند و بعد اعلام می  کنند که پول 
یارانه نقدی را نداریم. این نوعی تخلف 

است و باید جلوی آن گرفته شود.
یک اقتصاددان:

سیاست های اقتصادی کشور لیبرال سرمایه داری است

توضیحات متناقض وزارت نفت درباره افزایش قیمت بنزین
رئیس کل سازمان توسعه تجارت:

کالاهای اساسی و مواد اولیه تولید
 سال آینده هم ارز مبادله ای می گیرند

رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران اعلام کرد

گلایه صنایع کوچک آی تی
 از نحوه تسهیلات دهی دولت

عضو هیئت علمی دانشگاه علامه:

دولت مشکلی برای پرداخت یارانه نقدی ندارد، فقط بهانه تراشی می  کند


